
افت بورس در حالي ادامه دارد كه نه تدبيري براي 
بهبود شرايط بازار رؤيت مي شود و نه اميدي به 
بازگشت روزهاي مثبت به بازار است، هر چه كه 
با ش�د ش�رايط بورس منبعث از وضعيت اقتصاد 
است و اين در حالي است كه اقتصاد در ركود است 
و بالطبع بورس هم بايد در ركود باش�د اما نكته 
قابل تأمل آن است كه با عبور از نيمه ابتدايي سال 
كم كم تصميماتي كه براي تنظيم بودجه سال آتي 
اتخاذ مي شود مي تواند تأثير منفي بر بازار سهام 
بگذارد بدين ترتيب نگراني از افت بيش�تر بازار 
سرمايه سخني پنهاني بود كه در نامه چهار وزيري 
كه به حس�ن روحاني نوش�تند، قابل درك بود. 
به گزارش »جوان« دولت تدبي��ر و اميد همزمان با 

روي كار آم��دن مردم را به س��رمايه گذاري در بازار 
بورس تشويق كرد و به تبع اين دعوت و تشويق مردم 
به دولت اعتماد كردند و سرمايه هاي خود را به سهام 
تبديل كردند، اما روزهاي خوش بازار س��رمايه در 
دولت يازدهم تنها از ابتداي آغاز به كار دولت تا دي 
ماه سال 92 بيش��تر ادامه نيافت كه اين رشد نيز به 
مسائلي چون خوش بيني حاصله به مذاكرات و رفع 
تحريم هاي بين المللي ارتباط داش��ت اما از دي ماه 
92 تا كنون روند منفي بورس ارزش سهام حقيقي ها 
و حقوقي هاي بورس را تقريباً به بيش از نصف كاهش 

داده است. 
از س��وي ديگر حس��ن روحاني كه م��ردم را براي 
سرمايه گذاري در بورس تشويق كرده بود، طبيعتاً 

بايد در قبال سرمايه اي كه از مردم در بورس به باد 
رفته است پاسخگو باشد و توضيح دهد چرا بورس 
در دولت يازدهم تقريباً در حدود 200هزار ميليارد 
تومان از ارزش خو د را ازدس��ت داده اس��ت، اين در 
حالي است كه زيان وارد ه به بورس گريبان سهامدار 

حقيقي و حقوقي را به طور كل گرفته است. 
در اين بين اگر مردم به توصيه و دعوت دولت يازدهم 
گوش نداده و وارد بازار س��هام نمي شدند و سرمايه 
خود را طي دو سال گذشته در بازاري چون بانك قرار 
مي دادند حداقل بيش از 45درصد به سرمايه شان 
افزوده مي شد اما هم اكنون سرمايه گذاران در بازار 
سهام نه تها سودي به دست نياورده اند بلكه بخشي 
از اصل سرمايه خود را از دست داده اند و هم اكنون 

بين دوراهي مانده اند كه س��هام خود را بفروشند و 
با زيان قابل ملاحظه از بازار بورس خارج ش��وند يا 
اينكه در بورس بمانند و منتظر شوند تا شايد ارزش 
از دست رفته سهام آنها روزي باز گردد البته گفتني 
است برخي از سهم هاي فعلي بازار به دليل كمبود 

نقدينگي در بورس به سادگي به فروش نمي رود. 
ح��ال در حالي زيان قاب��ل ملاحظه اي ب��ه جامعه 
س��هامداران كش��ور كه جمعيت آن با احتس��اب 
صاحبان س��هام عدالت، بيش از 55ميليون عنوان 
مي شود، وارد شده است كه به نظر نمي رسد بورس 
به اين زودي ها بتواند مانع از افت بيشتر شود و مسير 
صعود در پيش بگيرد البته وزيركار، مدعي است كه 
بورس 5 درصد اقتصاد ايران را تشكيل مي دهد كه 
در پاس��خ بايد گفت: اگرچه بورس 5 درصد اقتصاد 
است اما نوسان اين بخش بر روي دارايي بيش از 50 

ميليون ايراني اثر مي گذارد. 
همچنين در حالي سقوط قيمت نفت به معني افت 
درآمدهاي بودجه اي دولت هس��ت كه كارشناسان 
احتمال مي دهند بودجه اي كه امسال تنظيم مي شود 
فشار بيشتري بر شركت هاي بيروني و داخلي بورس 
از حيث هزينه ها بي��اورد و اين امر مي تواند به بهاي 

افت بيشتر بازار بورس تمام شود. 
از س��وي ديگر اهالي تالار شيش��ه اي در شرايطي 
در انتظار انتشار گزارش ش��ش ماهه شركت ها در 
روزهاي آينده هس��تند كه با توجه ب��ه ادامه ركود 
در اقتصاد و همچنين وضعيت نامناسب شركت ها 
به نظر مي رسد گزارش ش��ش ماهه شركت ها نيز 
همانند گزارش هاي سه ماهه آنها چندان مطلوب 

نباشد. 
با اين حال در هفته معاملاتي گذشته تداوم ابهام در 
صنايع بورسي و ركود موجود در اقتصاد موجب شد 
تا بورس تهران معلق مانده و شاخص بورس با كاهش 
109 واحدي و قرار گرفتن در كانال 61 هزار و 389 
واحد، به خط مقاومت مهم 60 هزار نزديك تر شود. 
از سوي ديگر بي رمقي و سردي سهامداران در تالار 
شيشه اي موجب شد تا ارزش معاملات بدون تغيير 
به 3 هزار و 23 ميليارد ريال برس��د و حجم س��هام 
معامله شده نيز با كاهش 9/5 درصدي تا سطح هزار 

و 724 ميليون سهم افت كند. 

مديرعامل شركت توسعه منابع آب و نيروي ايران با بيان اينكه 
طرح انتقال آب بهشت آباد به ۳ استان اصفهان، يزد و كرمان با 
هدف انتقال ۵۸۰ ميليون متر مكعب آغاز شده است گفت: در 
طرح بهشت آباد هم ايراني ها و هم خارجي ها فعاليت خواهند كرد. 
سيدمحمدرضا رضازاده در گفت و گو با فارس در پاسخ به اين سؤال 
كه آيا طرح بهشت آباد كه انتقال آب به يزد و اصفهان و كرمان است 
به ايراني ها يا خارجي ها سپرده شده است، گفت: رودخانه زاينده رود 
تنها رودخانه مهم در فلات مركزي است كه به دليل رشد جمعيت، 
پايين رفتن س��طح س��فره هاي آب زيرزميني، كاهش كيفيت آب 
زيرزميني و تمركز صنايع مادر در منطقه مركزي ايران، نياز به آب 

در اين منطقه همواره رو به افزايش بوده است. 
وي ادام��ه داد: ني��از ب��ه آب در منطق��ه مرك��زي از ي��ك س��و و 
محدوديت هاي منابع آب از س��وي ديگر سياس��ت هاي راهبردي 

توسعه در اين منطقه را با چالشي بزرگ روبه رو ساخته است. 
رضازاده تأكيد كرد: ش��كاف بين تقاضا و تأمي��ن منابع آب در اين 
منطقه آنچنان عميق اس��ت ك��ه طرح هاي انتقال بي��ن حوزه اي 
كوهرنگ و چش��مه لنگان ني��ز نمي تواند اين ش��كاف را پر كند به 
همين دليل طرح انتقال آب بهش��ت آباد به ف��لات مركزي ايران با 
هدف انتقال سالانه 580 ميليون متر مكعب آب از حوضه رودخانه 
كارون به سه اس��تان مركزي اصفهان، يزد و كرمان در دستور كار 

وزارت نيرو قرار گرفت. 
مدير عامل ش��ركت توس��عه منابع آب و نيروي ايران با بيان اينكه 
اين پروژه از سال گذشته به اين شركت واگذار شد گفت: با توجه به 
موقعيت و ويژگي هاي طبيعي حوضه كارون، اين طرح آخرين و در 
عين حال مهم ترين امكان انتقال آب از حوضه پر آب كارون به فلات 
مركزي ايران ب��وده از نظر مديريت و برنامه ري��زي كلان منابع آب 

كشور از اهميت راهبردي و فوق العاده اي برخوردار است. 
وي با اشاره به اينكه سازمان هاي آب منطقه اي اصفهان، يزد و كرمان 
در گذشته به عنوان دستگاه اجرايي طرح معرفي شده بودند تصريح 
كرد: وزارت نيرو براي اينكه بتواند فارغ از تبليغات محلي و منطقه اي 

كار را به صورت اصولي و هم به لحاظ فني در سطح بالا پيش ببرد و 
به لحاظ تأمين منابع مالي قدم جدي تري بردارد دس��تگاه اجرايي 
اين 3 طرح را از سال گذشته شركت توسعه منابع آب و نيروي ايران 

قرار دارد. 
وي افزود: ورود ش��ركت توس��عه منابع آب به اين 3 طرح از س��ال 
گذشته بوده است و در حال حاضر هم در جنبه هاي مختلف مشغول 
شده ايم به طوري كه در بخش يزد قطعه آخر فعال شده است و در 

حال كار كردن هستند. 
رضازاده با اشاره به اينكه در بالا دست كارگاه مستقر است و مطالعات 
ژئوتكنيك را نيز انجام مي دهيم گف��ت: در بخش كرمان هم بحث 
انتخاب مش��اور را داريم و گزينه هاي مختلف تأمين منابع مالي را 
هم پيش رفتيم به طوري كه هم با ك��ره جنوبي تفاهم نامه منعقد 
كرديم و هم با چيني ها و هم شركت هاي اروپايي  براي اين طرح با 

ما مذاكره كرده اند. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه آيا اين طرح بهشت آباد را به چيني ها 
نداده ايد، گفت: يك قسمت از طرح كه شامل بخش يزد بود از قبل 
با قرارگاه خاتم قرارداد داشته اند، اما پيمانكار اصلي انتخاب نشده 
است.  به گفته وي، كل پروژه حدود 15 هزار ميليارد تومان سرمايه 
مي خواهد بنابراي��ن تعامل با دنياي خارج هي��چ كار داراي ايرادي 

نيست و بايد به اقتصاد درون زا و برون زا اعتقاد داشت. 
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88498433سرويس  اقتصادي

اولاد آدم

امكان افت بيشتر بورس هم وجود دارد
بازار سرمايه در نيمه دوم سال 94 به كدام سو مي رود

هادي غلامحسيني
   گزارش يك

زنبور درشت بي مروت را گوي
 باري چو عسل نمي دهي نيش مزن

اولاد آدم اولي��ن كلمه اي كه از م��ادرش خطاب به خود، ش��نيد اين بود: 
»عس��لم«! و از همانجا پي به اين نكته مهم برد كه عس��ل يعني اولاد آدم 
و اولاد آدم يعني عسل! )هر چند برعكس��ش، ابوي به مادرم مي گفت اين 
ضرب المثل را آويزه گوش پسرت كن تا بد نبيند: »عسل نيستي كه انگشت 
بهت بزنند«!( اما مگر مادرم گوش شنوا داشت؟ حتي به جاي »عسلم« به 
من »قندم« هم نگفت. او آدم آرمانگرايي بود و دوست نداشت كه از مواضع 
خود پايين بيايد، چه برس��د به اينكه از اين موضع ب��ه آن موضع بپرد! آن 
موقع هر چيزي اصولي داشت و اصلًا تقلب و سفسطه و از اين شاخه به آن 
شاخه پريدن معنايي نداشت! شايد از همان روزگاران بوده است كه نقش 
عسل در اقتصاد ايران نيز دچار افت شده است. آخر اين اولاد آدم خودش 
يا اسمش، پايشان را هر كجا كه مي گذارند يك بلايي گريبانگير اهالي آن 
منطقه مي شود. نمونه اش همين چند روز پيش كه اولاد آدم مي خواست 
برود با كارت بازرگاني يك بار مصرف يك نفر از چين، ژل رويال وارد كند 
كه قضيه لو رفت و حالا رئيس كل گمرك ايران با بيان اينكه كارت بازرگاني 
يك بار مصرف چالش جدي واردات اس��ت، گفته: »گزارش گمرك نشان 
مي دهد واردات 82 ميليارد توماني به نام يك روس��تايي بي سواد با كارت 
بازرگاني يك بار مصرف ثبت شده است. تا فهميدند اولاد آدم نقشه كشيده، 

نقشه اش را بر باد دادند!«
حالا هم حتماً عسل به خاطر اين حسن مجاورت كلامي با اولاد آدم از ايام 
طفوليت، دچار آسيب شده! البته راست و دروغش پاي معاون وزير جهاد 
كشاورزي! مي گوييد مگر چه گفته ؟ او گفته: »در حالي كه هر كيلوگرم ژل 
رويال )غذاي ملكه( چندين برابر قيمت هر كيلوگرم عسل در بازار تجارت 
جهاني به فروش مي رس��د در ايران از هر كندو 10 ت��ا 12 گرم ژل رويال 
توليد مي شود اما در كش��ور چين از هر كندو 12 كيلوگرم از اين محصول 
توليد مي ش��ود.« حالا نگوييد كه مگر يك كندو چقدر عسل دارد كه 12 
كيلوي توليدي اش در چين، تبديل به 12 گرم در ايران مي ش��ود؟ )حتماً 
در آنجا ده نوع مدير و وزير و اتحاديه وجود دارد كه هر كدامشان يكي يك 
كيلو مي گذارند روي توليدات عسل هر كندو! شايد مثل سيمان مملكت 
ماست كه حالا كميته چهار نفره براي صادرات پيدا كرده و از همين امروز 

مي كشد بالا!(
حالا حرف معاون وزير را در مورد غذاي ملكه قبول نكنيم! حرف مديرعامل 
اتحاديه سراسري زنبورداران كشور را چه بكنيم كه گفته: »چين از صادرات 
ژل رويال دو برابر درآمد نفت 110 دلاري ايران درآمد كسب مي كند.« اين 
را هم بياييم و باور نكنيم؟ )راستي قيمت هر بشكه نفت 110 دلار است؟ 

خواب ديده اند حضرات؟(
حالا مديرعامل اتحاديه سراسري زنبورداران كشور هيچ! حرف مديرعامل 
صندوق توس��عه زنبور عس��ل را كجاي دلمان بگذاريم كه ب��ا بيان اينكه 
تجاري س��ازي حلقه مفق��وده در صنعت زنبور عس��ل اس��ت، گفته: »با 
تجاري سازي جذابيت سرمايه گذاري و اشتغال بيشتر شده و وضع معيشت 
زنبورداران بهبود مي يابد.« حتم��اً همين تجارت با كارت بازرگاني يك بار 

مصرف لو رفته اولاد آدم، همان حلقه مفقوده بوده كه حالا پيدا شده!
كاش مادر اولاد آدم از همان دوران كودكي به اولاد آدم، »عسلم« نمي گفت. 
كاش مثل امروزي ها مي گفت: »عسيسم«! تا اين همه تشكيلات و وزارتخانه 
و اتحاديه و صندوق تعاون و... دور هم جمع نمي شدند و تدبير نمي كردند تا 
اين سنگ بي عسلي را از چاه كندوي زنبور عسل بكشند بيرون! يكي نيست 
به آنها بگويد كه سركه مفت از عسل شيرين تر اس��ت! اصلًا مگر در ايران 
عسل طبيعي هم داريم ؟ حالا كه هيچ چيز اصل نيست، چرا عسلمان اصل 

باشد؟ اصل مال قانون اساسي است نه براي خورد و خوراك ملت!
نگوييد كه نمي دانيد عسل غير اصل يا تقلبي چيست؟ مگر اينجا مهد كودك 
اس��ت كه هر چيزي را بايد برايتان توضيح بدهم؟.... بسيار خوب تا اهالي 
سرويس اقتصادي گير نداده اند كه اين ديگر چه طنزي است و نه طنز است 
و مگر كلاس آشپزي است و مي خواهي كيك )با هر رنگي ( بپزي كه داري 
بساط آموزش را در اين ستون مي چيني و مي خواهي كارشناس غير بومي 
هم لابد بياوري و بار مالي صفحه را بالا ببري و.... دس��ت آخرش نه چرخه 

ستون تو بچرخد و نه چرخه عسل خوري مردم ! بروم سر اصل تقلب!
خيلي از عسل هاي موجود در بازار، عس��ل 100 درصد مصنوعي بوده و از 
شيره ميوه هايي مانند خرما، توت و غيره يا از مواد گلوكزي )شربت قند(، 
مواد نشاسته اي و... ساخته مي شود كه اين عسل ها به هيچ وجه عطر و طعم 
عسل واقعي را ندارند. عسل هاي مصنوعي تهيه شده از شيره ميوه ها، داراي 
مواد و تركيباتي مشابه عسل طبيعي هس��تند كه از تغليظ آب ميوه ها به 
طريق مصنوعي و صنعتي به دست آمده اند. اين نوع عسل، بدون دخالت 
زنبور، از قند، نيشكر و ميوه هاي شيرين مانند خربزه، هندوانه، كدو تنبل و 

خرما توليد مي شوند. تازه ديگر از نيش زنبور هم خبري نيست. حله؟

پس از آنك�ه مدي�ركل بن�ادر و دريا نوردي 
سيستان و بلوچس�تان اعلام كرد در صورت 
تعلل هندي ها به سرعت يك يا چند شركت 
خارجي جانشين آنها خواهند شد، حالا يك 
مقام هندي  از اهميت محوري توس�عه بندر 
چابهار براي كش�ورش س�خن گفته اس�ت. 
به گزارش ايس��نا، در ش��رايطي ك��ه از مدت ها 
قبل نام توس��عه در بندر چابهار ب��ا نام هند گره 
خورده بود و سرمايه گذاران و مقامات اين كشور 
بارها از حضور قطعي اين كشور در بندر چابهار 
س��خن گفته بودند حرف هاي مديركل بنادر و 
دريا نوردي سيستان و بلوچستان نشان داد آنچه 
دهلي در عمل از خود نشان مي دهد در قياس با 

وعده هايش فاصله زيادي دارد. 
رضواني كه چندي قبل از قطعي شدن حضور دو 
شركت هندي در قالب كنسرسيوم در آب هاي 
چابهار خبر داده بود چند روز قبل در گفت و گو با 
ايسنا اعلام كرد هند در اين حوزه تعلل داشته و با 
توجه به ظرفيت هاي بالاي چابهار براي پذيرش 

سرمايه گذاران خارجي، ايران قطعاً اجازه بر زمين 
ماندن طرح هايش را نمي دهد. 

بر اس��اس صحبت ه��اي وي از هم اكنون چند 
شركت خارجي از چين و س��نگاپور طرح هاي 
خود را ارائه داده اند و اگر مقدمات كار فراهم شود 
مي توان انتظار ورود آنها براي سرمايه گذاري در 

چابهار را داشت. 
اين صحبت ها كه براي نخس��تين ب��ار انتقادي 
رس��مي از س��وي ايران درباره سياس��ت هاي 
س��رمايه گذاران هندي را مطرح مي كرد خيلي 
زود از سوي آنها پاسخ داده شد تا مشخص شود 

پيام ايران به آنها رسيده است. 
رئيس فدراسيون صادرات هند رسماً اعلام كرده 
بندر چابهار براي هند از اهميت ويژه اي برخوردار 
است، به دليل اين كه اين كشور فقط قصد تجارت 
با ايران را ندارد بلكه خواهان تجارت با افغانستان 
و آسياي مركزي نيز هست. وي همچنين گفته 
هند براي چابهار بس��ته اي صد ميليون دلاري 

آماده كرده است. 

 مدير سابق كارگروه دستورالعمل شماره 3 افزايش 
قيمت مسكن مهر وزارت راه و شهرسازي با بيان 
اين كه افزايش مجدد قيمت مسكن مهر پرديس 
بدون ابلاغ در حال اجراست، گفت: شركت عمران 
بدون اخذ مجوز مصوبه ش��وراي عالي مسكن يا 

وزارت راه اقدام به افزايش قيمت كرده است. 
س��يامك جوانبخت در گفت وگو با تسنيم، اظهار 
كرد: در فاز 3 كه آغاز س��اخت آن س��ال 88 بوده 
از محل دستورالعمل هاي ش��ماره 1 و 2 افزايش 
قيمت وزارت راه و شهرس��ازي ريالي به س��ازنده 
تعلق نگرفت، ولي با ابلاغ دس��تورالعمل شماره 3 

اين پروژه نيز مشمول افزايش قيمت شد. 
وي با بيان اين كه اوايل سال گذشته رقمي حدود 
230هزار ريال )23 هزار تومان( براي هر مترمربع 
واحدهاي مس��كن مهر فاز 3 تعيين شد، تصريح 
كرد: البته اين رقم پس از كسر مبلغ جريمه برابر 
مفاد تفاهم نامه حدود 141 ه��زار ريال و خالص 
محاسبات به ازاي هر متر مربع 89 هزار ريال بوده 

كه بايد از متقاضيان دريافت مي شد. 
وي ادامه داد: با ابلاغ رقم كل��ي )23 هزار تومان( 
طي اطلاعيه شماره 46 ش��ركت عمران پرديس، 
متقاضيان مجبور به پرداخ��ت 2/25برابري رقم 

خالص شدند. 
وي يادآور ش��د: پيرو همين موض��وع و بي نتيجه 
ماندن اعتراض��ات و پيگيري هاي بعضي از نهادها 
مجدداً طي چندم��اه پ��س از آن اطلاعيه جهت 
تحويل واحدها و پس از تغيي��ر مديريتي در اين 
ش��هر، به يك باره رقم��ي حدود 670 ه��زار ريال 
براي افزايش قيمت واحدهاي اين فاز �� بر اساس 

دستورالعمل شماره 3 �� ابلاغ شد. 

مدير سابق كارگروه دستورالعمل شماره 3 افزايش 
قيمت مس��كن مهر با بيان اينكه متقاضي رقمي 
حدود 7 برابر رقم خال��ص را بايد پرداخت كند تا 
واحدش تحويل ش��ود، گفت: در غير اين صورت 
سازنده بدون نظارت ش��ركت عمران شهرجديد 
پرديس از تحويل واحد امتناع مي كند ضمن اينكه 
تعهدنامه اي نيز از متقاضي مبني بر عدم مراجعه به 

مراجع قضايي از وي اخذ شده است. 
جوانبخ��ت در ادامه با بيان اينكه در اين ش��رايط 
سؤال اينجاست آيا س��ازنده بايد منتظر افزايش 
مجدد قيمت ها در اين بخش باش��د، تأكيد كرد: 
شركت عمران بدون اخذ مجوز و مصوبه از شوراي 
عالي مس��كن يا وزارت راه و شهرسازي، به صورت 
مختار اقدام به افزايش قيمت كرده اس��ت.  مدير 
پروژه فاز 3 پرديس اوايل تيرماه سال جاري نيز با 
تأييد افزايش 52 هزار توماني واحدهاي اين پروژه 
و با بي��ان اين كه اين افزاي��ش به دليل تعرفه هاي 
آب، برق و گاز است به تس��نيم گفته بود: به طور 
ميانگين هر متقاضي بايد حدود 5 ميليون تومان 

ديگر پرداخت كند. 
س��ليم عبدي اظه��ار ك��رد: پروژه هاي ش��ركت 
سرمايه گذاري مس��كن بر اساس دس��تورالعمل 
شماره 3 وزارت راه و شهرسازي مشمول افزايش 

قيمت شده است. 
وي با بيان اين ك��ه افزايش قيمت ه��ر مترمربع 
پروژه هاي مس��كن مهر شركت س��رمايه گذاري 
مسكن حدود 67 هزار تومان است، بيان كرد: اين 
ش��ركت 15 هزار تومان �� بابت تأخير �� جريمه 
ش��ده و به اين ترتي��ب متقاضيان باي��د براي هر 

مترمربع حدود 52 هزار تومان پرداخت كنند. 

افزايش مجدد قيمت مسكن مهر پرديس بدون ابلاغ اتمام حجت ايران، هندي ها را به خود آورد

جزئيات طرح انتقال آب به ۳ استان كشور

   خبر 

   نيرو

فروش يك خودرو با دو قيمت!
خ�ودروي رن�و كولئ�وس در ي�ك م�دل و ب�ا آپش�ن هاي 
س�وي  از  متف�اوت  كام�لًا  قيم�ت  دو  ب�ا  ام�ا  يكس�ان 
اس�ت.  ش�ده  عرض�ه  اي�ران  ب�ازار  در  ش�ركت  دو 
به گزارش ايسنا، شركت پارس خودرو تا حدود يك ماه پيش خودروي 
رنوكولئوس را به قيمت 178 ميليون تومان عرضه مي كرد؛ با اين حال 
اخيراً شركت نگين خودرو )نماينده رس��مي واردات محصولات رنو( 

عرضه اين خودرو را با قيمت 157 ميليون تومان آغاز كرده است. 
تفاوت 21 ميليون تومان��ي در قيمت فروش اين خودرو از س��وي دو 
ش��ركت مختلف در حالي اس��ت كه هر دو ش��ركت يك مدل خودرو 

)2015( را با آپشن هاي يكسان عرضه كرده اند. 
در اين زمينه علي ش��كوهي - مدير فروش نگين خ��ودرو - مي گويد: 
قيمت فروش اين خودرو با مدل 2015 معادل 157 ميليون تومان با 
تسهيلات 50 ميليون توماني 12 ماهه بدون بهره و 24 ماهه با بهره 21 

درصد تعيين شده است. 
وي در پاس��خ به اينكه دليل ارزان تر بودن 21 ميليون توماني قيمت 
عرضه اين خودرو از س��وي نگين خودرو در مقايس��ه با پارس خودرو 
چيست مي گويد: براس��اس برآوردهاي خودمان اين قيمت را تعيين 
كرده ايم، ضم��ن آنكه م��ا حداقل س��ود را در قيمت ف��روش در نظر 

گرفته ايم. 
با اين حال مدير بازاريابي و فروش گروه خودروس��ازي س��ايپا قيمت 
خالص فروش اين خودرو از سوي اين ش��ركت را در مقايسه با شركت 

نگين خودرو، پايين تر نيز مي داند. 
رضا تقوي در پاس��خ به اينكه دليل افزايش 21 ميليون توماني قيمت 
تعيين شده از س��وي ش��ما براي خودروي رنوكولئوس در مقايسه با 
شركت رقيب چيست؟ مي گويد: كولئوس از س��وي پارس خودرو به 
قيمت 178 ميليون تومان با تسهيلات 100 ميليون توماني بدون بهره 
عرضه مي ش��د، ضمن آنكه از حدود يك ماه پيش با ورود خودروهاي 

مدل 2016 عرضه مدل هاي 2015 متوقف شده است. 

واردات ۸۲ ميلياردي به نام يك روستايي
رئي�س كل گم�رك اي�ران ب�ا بي�ان اينك�ه كارت بازرگاني يك 
بار مصرف چال�ش ج�دي واردات اس�ت، گفت: گ�زارش گمرك 
نش�ان مي دهد واردات ۸2 ميليارد توماني به نام يك روس�تايي 
بي س�واد ب�ا كارت بازرگان�ي ي�ك بار مصرف ثبت ش�ده اس�ت. 
به گزارش گمرك ايران، گفت: كشفيات گمرك در اين مدت نيز رشد 
قابل توجهي داشته است و ما به وس��يله دستگاه هاي X- RAY خود 
موفق به كشف مقادير قابل توجهي پيش سازهاي مواد مخدر شده ايم 
كه آخرين مقدار آن كشف 70 تن پيش ساز مواد مخدر است. همچنين 
در كشف ديگري با كمك دفتر نظارت بر تزانزيت گمرك محموله 15 
ميليارد توماني در يك��ي از انبارهاي اطراف تهران ك��ه كالاي قاچاق 
به صورت ترانزيت در حال حركت بود با كمك گمرك كش��ف ش��ده 

است. 
وي گفت: اهل يكي از روس��تاهاي ايلام هستم، بي س��وادم، به لحاظ 
مالي چيزي ندارم و كارت بازرگاني دريافت كرده ام كه آنها كار كنند! 
اين شخص كه از سوي دفتر بازرسي و مديريت عملكرد گمرك به اين 
نشست دعوت شده بود در ادامه به اين موضوع اشاره كرد كه براي يك 
لقمه نان و با واسطه اين كار را انجام داده است و اصلًا نمي داند كه چه 
مقداري واردات و چه كالاهايي با اين كارت انجام شده است! بنابراين 
گزارش، عملكرد اين فرد در نشس��ت ياد شده با اس��تفاده از اطلاعات 
س��امانه پنجره واحد تجارت فرامرزي رصد ش��د و گزارشات دريافتي 
نشان داد كه وي در مدت 6 ماه به ميزان 82 ميليارد تومان واردات به 
كشور داشته و يك هزار و 250 اظهارنامه وارداتي به نام كارت بازرگاني 

وي به گمركات سراسر كشور اظهار شده است. 
وي ادامه داد: همچنين مشخص شد كه وي به 25 نفر جهت ترخيص 
كالاهايش وكالت داده كه عمده واردات او ل��وازم يدكي، مواد غذايي، 
لوازم آرايشي و لوازم التحرير بوده است.  كرباسيان با اشاره به وضعيت 
اين فرد گفت: اين فقط يك نمونه از مشكلاتي است كه گمرك با صدور 

كارت هاي بازرگاني يك بار مصرف با آن مواجه است. 

 اختلاف بر سر تعيين 
نرخ خريد محصولات كشاورزي 

قائم مقام بازرگاني وزير جهاد كش�اورزي گف�ت: از آنجا كه دولت 
براي تعيي�ن قيمت محصولات كش�اورزي بايد پيامده�اي آن را 
بررس�ي كند، اين كار ساده نيس�ت و اختلاف بر س�ر قيمت هاي 
تضميني اي�ن محصولات در كميس�يون هاي دولت وج�ود دارد. 
به گزارش ف��ارس، علي اكبر مهرف��رد قائم مقام بازرگان��ي وزير جهاد 
كش��اورزي روز پنج شنبه در حاشيه مراس��م رونمايي از نشان تجاري 
محصولات صنعت زنبورداري كشور در پاسخ به اين سؤال، كه چرا اعلام 
قيمت هاي تضميني محصولات كشاورزي به تأخير افتاده است، گفت: 
بر س��ر تعيين قيمت هاي تضميني محصولات كشاورزي در مجموعه 
كميس��يون هاي دولت اختلاف وجود دارد.  وي اف��زود: وقتي قيمت 
تضميني براي محصولي اعلام مي شود، بايد بار مالي آن محاسبه شود و 
بنابراين تعيين قيمت كار ساده اي نيست و بايد تبعات آن هم سنجيده 
شود.  وي افزود: در محاسبات تعيين قيمت خريد تضميني محصولات 
كش��اورزي بايد پيش بيني ضرر و زيان صورت گيرد و اينگونه مسائل 
زمانبر است و در كميس��يون هاي مختلف دولت يا كميسيون شوراي 

اقتصاد بايد روي اين موضوع بحث شود. 
قائم مقام بازرگاني وزير جهاد كش��اورزي تصريح ك��رد: از زمان اعلام 
قيمت هاي تضميني اطلاعي ندارم ولي وزارتخانه در تلاش است تا هر 
چه زودتر اين قيمت ها از سوي دولت اعلام ش��ود و از آنجايي كه اين 
موضوع در حوزه معاونت برنامه ريزي بحث مي ش��ود نمي توانم زمان 
دقيقي براي آن اعلام كنم.  قائم مقام بازرگاني وزير جهاد كشاورزي در 
مورد خريد دانه هاي روغني اظهار داشت: تنظيم بازار روغن نباتي در 
اختيار وزارت جهاد كشاورزي است و تشكل انجمن واردكنندگان روغن 
نباتي قراردادي در مورد خريد دانه هاي روغني با وزارت جهاد منعقد 
كرده بود كه در شش ماه اول سال به تعهدات خود عمل كردند، اما بعد 

از اين تاريخ تعهدات شان عمل نكردند. 

يارانه ۴ميليون نفر ديگر قطع مي شود
وزي�ر كار با اع�لام اينك�ه ۵ ميليون تقاضاي ش�غل ب�ا تأخير در 
راه بازار كار اس�ت، گف�ت: تاكنون ياران�ه 2. 1 ميلي�ون نفر قطع 
ش�ده و اين كار ب�راي 4 ميلي�ون نفر ديگ�ر نيز انجام مي ش�ود. 
به گزارش مهر، علي ربيعي در برنامه گفت وگوي ويژه خبري شبكه دو 
سيما به ايجاد 735 هزار و 683 شغل جديد در سال گذشته بر اساس 
دفترچه هاي صادر شده تأمين اجتماعي اشاره كرد و افزود: در همين 
مدت 326 هزار ريزش شغل داشتيم كه خالص ايجاد اشتغال بيش از 
400 هزار نفر بود.  وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي افزود: ميانگين سن 
اشتغال به كار از 28 سالگي به 27 سالگي كاهش يافته است. ربيعي با 
اذعان به برخي اختلافات بين كارگران و كارفرمايان گفت: وقتي عرضه 
و تقاضاي نيروي كار در شرايط اقتصادي س��خت مي شود، مسلماً به 
كارگران فشار وارد خواهد ش��د.  ربيعي افزود: سال گذشته با تفاهم از 
ريزش 237 هزار ش��غل جلوگيري كرديم. وزير كار با تأكيد بر سخت 
بودن شرايط حقوق بازنشستگان گفت: براي بهبود وضعيت معيشتي 
آنان در طي سه سال اخير 65 درصد به حقوق بازنشستگان اضافه شده 
اس��ت هر چند كه مي دانيم اين افزايش هم كفاف سختي زندگي آنها 

را نمي دهد. 

 اقدام نظامي روسيه
براي افزايش قيمت نفت!

رئي�س مؤسس�ه مطالعات�ي سياس�ت ها و ب�ازار ان�رژي اع�لام 
ك�رد عملي�ات نظام�ي روس�يه در س�وريه ب�ا ه�دف افزاي�ش 
به�اي نف�ت در بازاره�اي جهان�ي ص�ورت گرفت�ه اس�ت. 
به گزارش آناتولي، ولكان اوزدمير رئيس مؤسسه مطالعاتي سياست و 
بازار انرژي با بيان اين مطلب ب��ه اين خبرگزاري گفت: » بهاي نفت در 
شرايط كنوني به جاي تبعيت از نظام عرضه و تقاضا، در بازارهاي مالي 
تعيين مي شود و روسيه به خوبي بر اين نكته واقف است و بنابراين در 
صدد برآمده تا به منظور ايجاد فش��ار براي افزايش قيمت نفت؛ بر اين 
بازارهاي مالي به نحوي تأثير بگذارد.« فروش نفت و گاز طبيعي حدود 
70 درصد از حجم كل در آمدهاي صادراتي روسيه را به خود اختصاص 
داده است به گونه اي كه با هر دلار كاهش قيمت نفت، اين كشور حدود 
دو ميليارد دلار ضرر مي كند. اين در حالي اس��ت كه پيش بيني بانك 
مركزي روسيه از قيمت نفت در سال 2017 روي قيمت 80 دلار تأكيد 
ويژه اي داشت.  وي افزود كرملين تاريخ انتخابات دوماي روسيه را در 
سال 2016 از ماه دسامبر به سپتامبر تغيير داده است، شايد علت اين 
كار اين باشد كه دولت ولاديمير پوتين رئيس جمهور روسيه مي خواهد 
تلاش كند تا با بهبود اوضاع اقتصادي ناش��ي از افزايش بهاي نفت در 

طول 10  ماه آينده، ميزان محبوبيت خود را افزايش دهد. 
بهاي نفت در بازارهاي جهاني از ژوئن س��ال 2014 تاكنون تا بيش از 
40 درصد سقوط كرده است و اقتصاد روسيه در شش ماه نخست سال 

2015، حدود سه درصد كوچكتر شده است. 
ولي از زمان آغاز حملات هوايي روسيه در سوريه از هفته گذشته، بهاي 

نفت خام حدود شش دلار در هر بشكه افزايش يافته است. 
اوزدمير همچنين خاطر نشان كرد روسيه به دنبال محكم كردن جاي 
پاي خود در سوريه است زيرا اين كشور نزديك كشورهاي كليدي توليد 

كننده نفت و گاز جهاني يعني ايران عراق و عربستان سعودي است. 

وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي اف��زود: تاكنون دو ميليون 
و يكصد هزار نفر ب��ه صورت قطعي از پرداخ��ت يارانه حذف 
ش��ده اند كه 80 درصد از حذف ش��دگان هيچ گونه اعتراضي 
نداشتند. براي تحقق به مصوبه مجلس شوراي اسلامي بايد 

حدود 4 ميليون نفر ديگر از پرداخت يارانه حذف شوند. 

دليل اصلي تأخير در پيشبرد اين اهداف اما از سوي »رالهان« تغييرات در دولت هند و زمانبر بودن آنها اعلام شده است. 
هرچند هنوز هيچ يك از مقامات ايراني نسبت به اين توضيح واكنشي نش��ان نداده اند اما از هم اكنون راهبرد ايران در مقابل 
اين عمل مشخص به نظر مي رسد. ايران اعلام كرده براي پيشبرد اهداف توسعه اي خود در چابهار در انتظار تصميم گيري يك 
شركت خارجي نخواهد ماند و اگر تغييري در اجراي تعهدات به وجود مي آيد يا بايد توجيهي منطقي وجود داشته باشد يا ايران 

در ادامه بررسي هاي خود شركتي جديد از كشوري جديد را وارد طرح توسعه چابهار مي كند. 


